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‘in het ziekenhuis zei een specialist dat ik me 
alles inbeeldde. er werd mij dan ook aangeraden 
om naar een psycholoog te gaan. Men vond niets 
lichamelijks. Nochtans was ik onwel geworden 
seconden na mijn Pfizer-vaccinatie. Voorheen had 
ik nooit mentale problemen. ik was niet bang voor 
naalden. ik was niet bang voor covid. toen ben ik 
kwaad geworden.’

Aan het woord is Michiel*, 22 jaar jong. in de 
zomer van 2021 liet Michiel zich vaccineren tegen 
covid met een mRNA-vaccin van Pfizer. Michiel 
deed dat omdat hij op reis wou kunnen gaan. Van-
daag heeft Michiel hartproblemen.

Michiel: ‘er werd in het vaccinatiecentrum on-
middellijk hulp bij gehaald toen ik plots heel erg 
misselijk werd na mijn spuit. Mijn bloeddruk en 
suikerspiegel werden onderzocht. Zonder afwij-
kend resultaat. Mijn misselijkheid ging maar niet 
weg. in het vaccinatiecentrum kon men niets voor 
mij doen. ik werd naar huis gestuurd met de bood-
schap dat ik naar het ziekenhuis moest als mijn 
symptomen zouden verergeren. Men vertelde me 

schade na covidvaccinatie wordt vaak geminimali-
seerd. Als ze al erkend wordt. doorbraak zocht en vond 
vier getuigen die vertellen over hun problemen na 
covidvaccinatie. ‘pas toen ik mijn bijwerking meldde, 
gaf mijn huisarts toe dat ik niet de enige was.’

“Als iedereen zich laat 
vaccineren roeien we 
covid uit, zei de arts”

binnenlAnd 

dat het waarschijnlijk niet erg was. sommige men-
sen reageerden feller op het vaccin dan anderen, 
zeiden ze.’

‘die misselijkheid is een gevoel dat ik niet goed 
kan beschrijven. de eerste dag was nog niet de 
ergste. ik had van vrienden gehoord dat ook zij ziek 
waren geweest na hun vaccin. Zorgen maakte ik me 
toen niet.’     

Maar Michiels symptomen gingen niet voorbij. Ze 
verergerden. ‘telkens ik iets at of een inspanning 
deed, werd ik kotsmisselijk, zonder dat ik moest 
overgeven. daardoor moest ik vaak gaan liggen. in 
rust ging mijn hartslag ook vaak omhoog naar 160 
slagen per minuut. dat kwam en ging in golven.’

de hel
‘de twee weken na mijn vaccinatie waren een hel’, 
gaat Michiel verder. ‘Bij het eten ging mijn hartslag 
fors de hoogte in. ik kreeg een beklemmend gevoel 
in mijn borst. heel mijn lichaam begon pijn te 
doen. ik heb zo twee weken doorgebracht waarbij 
ik nauwelijks at. ik was bang.’

toen Michiel naar een ziekenhuis ging met zijn 
aanhoudende symptomen, vonden ze aanvankelijk 
niets. ‘Als die momenten van verhoogde hartslag 
kwamen, waren ze meestal voorbij tegen de tijd 
dat een arts me uitgebreid kon onderzoeken. toen 
zeiden ze dat de oorzaak psychologisch was. dat 
was de druppel. ik beeldde me die bijwerkingen 
niet in. ik ben verdomme dertig kilogram verma-
gerd de maand na mijn vaccinatie.’
‘Mijn ouders hebben me toen naar een groot 
Vlaams academisch ziekenhuis gebracht voor een 
uitgebreid cardiologisch onderzoek. ik kreeg zo’n 

hartslagmodule mee naar huis die continu mijn 
hartslag mat. eindelijk werd daardoor bevestigd – 
nog eens weken later – dat ik inderdaad een hart-
ritmestoornis had ontwikkeld. “goedaardig”, zei men 
daar bij. goedaardig? om de zoveel uur ging mijn 
hartslag zonder enige aanleiding van 70 slagen 
per minuut naar 160. in rust. om daarna even plots 
in één minuut tijd weer terug tot 70 te dalen. Mijn 
misselijkheid bleef voortduren. Vandaag ben ik nog 
altijd niet wie ik ooit was.’

Officieel is er nooit een verband vastgesteld 
tussen Michiels Pfizer-mRNA-vaccinatie en zijn 
hartritmestoornis. tussen de lijnen door wel. dat is 
een weerkerend thema bij vaccinatieslachtoffers: 
erkenning blijft uit. onzekerheid blijft. Maar altijd 
is er iemand die suggereert dat het vaccin er wel 
eens voor iets zou kunnen tussen zitten. Maar daar 
blijft het dan ook bij.

Michiel: ‘Mijn huisdokter is de enige die erkent 
dat dit waarschijnlijk wél met het vaccin heeft te 
maken. ook al omdat er volgens hem meerdere 
gevallen zijn van mensen die hevig hebben gerea-
geerd op hun vaccinatie.’

‘Volgens mij beseffen ze het in het ziekenhuis 
zelf ook wel. Mij werd immers afgeraden om mijn 
tweede Pfizer-spuit te nemen na alles wat ik 
had meegemaakt. de manier waarop zal ik nooit 
vergeten: “Wat je hebt meegemaakt heeft niks te 
maken met de vaccinatie. Maar om zeker te zijn is 
het beter dat je je tweede vaccin niet neemt”. die 
tegenstrijdige boodschap vond ik toen al vreemd.’ 
Vandaag gaat het beter met Michiel. Maar de 
voorbije twee jaar waren erg zwaar. ‘ik zou zeggen 
dat ik nu op 20% ben van mijn kracht die ik voor 
mijn vaccinatie had. ik kan een halfuur wandelen 
of licht sporten, maar dat is het dan ook. Vroeger 
kon ik zonder moeite twintig kilometer wandelen 
of lopen en uitgaan. Nu ben ik na elke inspanning 
bekaf en voel ik me soms ook nog misselijk.’

‘door alles wat ik heb meegemaakt heb ik wel psy-
chologische hulp nodig gehad. ik kom van ver. door 
het feit dat ik niets meer kon, wou ik ’s ochtends 
ook niet meer opstaan. Mijn psycholoog heeft me 
geleerd om naar de toekomst te kijken en niet in 
het verleden te blijven hangen. ik mag niet denken 
dat het vaccin mijn leven heeft verpest. ik ben lang 
kwaad geweest op mezelf, op de situatie. elke dag 
was ik boos en verdrietig. ik had dat vaccin immers 
niet nodig. ik heb het alleen genomen om te kun-
nen reizen. de covidbesmetting die ik een tijdje 
terug heb opgelopen was minder erg dan wat ik 
gedurende twee jaar heb meegemaakt.’

       telkens ik iets at ging mijn hartslag  
fors omhoog. ik heb wekenlang amper 
gegeten. ik was bang 

60 Doorbraak Magazine | oktober 2023        61 oktober 2023 | Doorbraak Magazine 



binnenlAnd 
ontstoken
Michiel is allesbehalve de enige met ernstige 
bijwerkingen na zijn covidvaccinatie. Wie zijn oor te 
luisteren legt in Vlaanderen, vindt vrij gemakkelijk 
mensen die hun vaccinverhaal kwijt willen. een 
schril contrast met de officiële lijn van overheid 
en experten: ‘de vaccins zijn veilig en getest’. soms 
wordt schoorvoetend toegegeven dat er bijwerkin-
gen zijn. Vaak met de melding: ‘Elk medicijn heeft 
bijwerkingen’. of: ‘het vaccin heeft nog altijd meer 
mensen gered dan er mensen zijn die ernstige 
bijwerkingen hebben’. 

het hangt er natuurlijk vanaf waarover je het wil 
hebben. Michiel komt niet voor in de statistie-
ken. Zijn bijwerking is niet officieel gemeld aan 
het federaal agentschap voor de veiligheid van 
geneesmiddelen fAgg. dat is wel het geval bij de 
67-jarige Greta*. Maar of haar geval als een ernstige 
bijwerking wordt beschouwd?

Greta: ‘Ik ben mijn eerste Moderna-mRNA-vaccin 
gaan halen op 22 maart 2021. omdat mijn oudste 
zoon daarop aandrong. Voor de veiligheid, en ook 
omdat ik mijn kleinkinderen wou blijven zien. Mijn 

huisarts zei me dat het geen kwaad kon. daarvoor 
ben ik nog altijd kwaad op hem.’ 

‘daarna was ik een week ziek. erg vond ik dat toen 
niet. ik moest ook een halfuur nablijven in het 
vaccinatiecentrum omdat ik had aangegeven dat 
ik ooit al allergisch had gereageerd op een gele-
koortsvaccin.’

‘een maand later kreeg ik mijn tweede spuit. dat 
was erg! ik kon toen mijn zetel niet meer uit van 
de pijn. ik heb een paar weken bloed overgegeven. 
er kwam bloed uit mijn neus en mijn ontlasting. ik 
kon mijn evenwicht niet bewaren. rechtstaan deed 
pijn, alsof mijn hele lijf ontstoken was. toen heb ik 
mijn huisarts opgebeld om die klachten te mel-
den. Waarna hij schoorvoetend toegaf dat er best 
wel veel van zijn patiënten bijwerkingen hadden 
gemeld. Als het erger werd, moest ik maar naar de 
spoeddienst, zei hij. Wij hebben altijd een goede 
band gehad. Maar dat hij me eerst had wijsgemaakt 
dat het vaccin veilig was, om me nadien doodleuk 
te melden dat hij nog mensen kende met proble-
men na hun vaccinatie, dat heeft het vertrouwen 
een deuk gegeven.’

‘die huisarts is in het najaar van 2021 overle-
den aan covid. dat is toen in de media geweest, 
omdat hij zijn besmetting had opgelopen nadat 
hij een patiënt met covid had gereanimeerd. Zijn 
dood werd toen gebruikt om het belang van het 
covidvaccin te benadrukken. Maar, als we eerlijk 
zijn: mijn huisarts was 70 jaar en had zelf gezond-
heidsproblemen. of alleen covid tot zijn dood heeft 
geleid, daar twijfel ik eigenlijk aan.’

Allergie
greta heeft al haar hele leven lang last van zware 
allergieën. Daarom neemt zij medicatie om die on-
der controle te houden. twintig jaar geleden heeft 
zij ook een paardrij-ongeluk gehad. Vooral die plek-
ken die meer dan twee decennia geleden gebroken 
en gekneusd waren, bleven erg veel pijn doen na 
toediening van haar Moderna-vaccin.
‘ik kon na mijn vaccinatie tegen covid niets meer. 
telefoneren ging met moeite, laat staan zelf mijn 
medicijnen halen. Mijn oudste zoon heeft me toen 
voorgesteld om naar de spoedafdeling te gaan, 
maar daar had ik geen zin in. die ergste fase heeft 
drie weken geduurd. ook had ik continu de indruk 
dat ik hyperallergisch was aan alles: ik had adem-
halingsmoeilijkheden en al mijn allergieën leken in 
één keer op te komen.’ 

Minstens even erg is de mentale onzekerheid over 
alles wat er is gebeurd, zo blijkt ook bij greta. een 
ernstige bijwerking hebben is geen op zichzelf 
staand feit. Vaak is het een cascade, verloopt ze 
in golven. het effect van bijwerkingen blijft lang 
nazinderen. Mensen raken geïsoleerd.

Greta: ‘Pas in de winter van 2021-2022 heb ik 
voor het eerst een nieuwe huisarts durven zoeken, 
na het overlijden van mijn vaste huisarts. Maar die 
nieuwe arts wilde me vooral overtuigen om mijn 
boosterprik te nemen. ook al probeerde ik hem 
uit te leggen dat ik slecht had gereageerd op mijn 
basisvaccinatie, hij luisterde niet. integendeel: “Als 
iedereen zich laat vaccineren, roeien we covid uit, 
net als tuberculose”, zei hij. dat zal ik nooit verge-
ten. ik heb die booster gelukkig niet genomen. ik 
ben geen antivaxxer. ik reis enorm graag en ben al 
vaak gevaccineerd, tegen allerlei tropische ziektes. 
op dat voor gele koorts na heb ik nooit last gehad 
van een vaccin.’

‘dat ik die booster niet nam, maakte dat ik geen 
avondles meer mocht volgen hier in mijn dorp. dat 
mocht plots niet meer, want ik had geen geldig 
covid safe ticket (cst) meer. dat cst heeft de men-
sen zot gemaakt. Want iedereen gebruikte dat als 
argument om zich nog verder te laten vaccineren. 
en om mensen die dat niet deden zwart te maken.’

ook hier: er is uiteindelijk wel een andere huisarts 
die oren had naar greta’s verhaal. ‘ik bleef zoe-
ken naar een huisarts die me zou kunnen helpen. 
toen ik er een nieuwe, jonge, had gevonden, en hij 
mijn bijwerkingen-meldingsformulier las, zei die 
onmiddellijk dat ik zeker geen covidbooster mocht 
nemen. hij zei me dat medicijnen dienen om men-
sen te genezen, niet om hen ziek te maken. ik werd 

in tegenstelling tot Michiel, greta en 
Rik, heeft Wim Van Impe (49) wel het 
geluk gehad dat een arts zijn opgelo-
pen zenuwschade zonder scrupules in 
verband bracht met zijn Janssen-vac-
cinatie. die arts heeft zelf dat incident 
gemeld aan het fAgg. 

wim van impe: ‘een neuroloog 
heeft bij mij het Parsonage-Turner-
syndroom vastgesteld na mijn co-
vidspuit. dat is een uiterst zeldzame 
auto-immuunziekte waarbij het im-
muunsysteem zich tegen lichaamsei-
witten keert. het zenuwstelsel wordt 
zo aangetast. daardoor kan ik mijn 
linkerschouder nog maar moeilijk 
bewegen. omdat ook mijn middenrif 
is getroffen, beschik ik bovendien 
nog maar over 80% van de longcapa-
citeit die ik vroeger had. “hoogstand” 
noemt men dat. dat wordt als onom-
keerbaar beschouwd.’  
‘Ik wil niet flauw doen: ik heb me 
laten vaccineren uit egoïsme, omdat 

ik wilde reizen. ik was niet bang van 
covid en ik vond ook niet dat ik of 
mijn omgeving groot gevaar liepen. 
collateral damage ben ik, en dat neem 
ik niemand kwalijk, want uiteindelijk 
ben ik diegene die zich liet vaccineren. 
Maar ik wil dat de mensen beseffen 
dat covid-vaccinschade bestaat. Ook al 
wordt het in de pers doodgezwegen.’  
 
‘het tragische van de zaak is dat het 
volgens mijn raadsman onbegonnen 
werk is om een zaak te beginnen tegen 
de overheid. Want het Janssen-vaccin 
is niet verplicht geweest. het wordt nu 
zelfs niet meer gebruikt. Alle europese 
lidstaten hebben de covid-vaccinprodu-
centen vrijgesteld van schadevergoe-
dingen voor vaccinschade.’

‘doet u vooral mijn groeten aan 
Frank Vandenbroucke’, zegt Van Impe 
schertsend. ‘ik had hem erg graag ge-
confronteerd met zijn herhaaldelijke 
oproepen om mensen die zich niet 

wilden laten vaccineren, te straffen 
of uit de maatschappij te verbannen. 
Ik ben geen tegenstander van vac-
cinatie. Maar alleen al omdat er erge 
bijwerkingen bestaan, kan men de 
covidvaccinatie nooit verplichten.’

‘Al in 2021 heb ik een e-mail aan 
journalist Bart Schols van de VRT 
gestuurd om mijn verhaal te mogen 
komen uitleggen, graag met minister 
en allerhande virologen erbij. het 
publiek had immers toen al recht 
op alle elementen van het verhaal. 
ik kreeg onmiddellijk een reply van 
schols dat hij dit zeker ging bespre-
ken met de redactie. ik heb er nooit 
nog iets over gehoord.’

‘Vandenbroucke en met hem de 
Vlaamse media hadden nooit het 
recht om de vaccinatie alleen met 
een bewust eenzijdig gehouden 
hoera-verhaal aan de bevolking op te 
dringen’, besluit Van Impe.  o

wim van impe: ‘ik wil dat mensen 
beseffen dat vaccinschade bestaat’

binnenlAnd 
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langs alle kanten onder druk gezet om die booster 
alsnog te nemen. die huisarts zei gelukkig letterlijk: 
“het is jouw lichaam en jouw leven, daar hebben 
andere mensen geen zaken mee”.’

Zonder dat er een officieel verband is vastgelegd 
met greta’s vaccinatie, zijn er vandaag door een 
huisarts wel blijvende ontstekingen en allergische 
reacties vastgesteld. heeft dat echt met haar vac-
cinatie te maken? Niemand die het definitief durft 
zeggen. greta denkt van wel. pas nu durft zij zich te 
laten onderzoeken.

insectenbeet
Waar Michiel en greta er nog goed vanaf kwamen, 
daar blijft ingrid alleen achter. haar man rik (73) 
overleed vorig jaar. Na zijn covid-vaccinatie? Ingrid 
gelooft van wel. Maar opnieuw wil niemand het 
officieel bevestigen.  

ingrid: ‘Vindt u het niet vreemd dat ze dat Astra 
Zeneca-vaccin nu niet meer gebruiken? Ik wel. Dat 
is waarmee Rik ook is ingeënt. Welke status geeft 
dat mijn overleden man eigenlijk?’

‘rik was voor zijn covidvaccinatie kerngezond. hij 
had nooit problemen en was nooit ziek. Jaren gele-
den is dat nog intensief onderzocht omdat rik wel 
drager was van het borstkankergen. Alles is toen 
onderzocht, zonder dat er verder iets afwijkends 
werd vastgesteld. dat veranderde na zijn Astra 
Zeneca-vaccin in 2021. Nadien liep mijn man de 
deur van het ziekenhuis plat.’ 

‘enkele dagen na zijn eerste vaccinatie werd rik 
zijn rechteronderarm blauw. eerst dachten we aan 
een insectenbeet. Maar die blauwe plekken deden 
geen pijn, en we vergaten ze dan maar. toen rik zijn 
tweede vaccin kreeg in de zomer van 2021, is hij 
diezelfde namiddag nog in de zetel moeten gaan 
liggen omdat hij zich niet goed voelde. dagenlang 
is hij toen nauwelijks die zetel uit gekomen. hij 
moest vaak naar het toilet en was doodvermoeid. 
die vermoeidheid bleef maandenlang duren. We 
zijn in het najaar van 2021 op vakantie geweest 
met onze camper. pas toen bleek hoe slecht het 
ging met rik. tijdens die reis heb ik uiteindelijk zijn 
huisarts gebeld met de vraag om onmiddellijk na 
onze thuiskomst onderzoeken op te starten. Want 
het ging echt niet meer.’ 

‘eenmaal thuis werd er bij rik een bloedklonter in de 
nieren vastgesteld. hij moest toen een tijdje in het 
ziekenhuis blijven. toen begon ik een verband met 
het vaccin te vermoeden. de dokter zei toen aan de 
telefoon dat die bloedklonter best mogelijk door het 
covidvaccin zou kunnen zijn veroorzaakt. dat is een 
van de weinige toegevingen die ik ooit heb gekregen 
van een arts. Maar verder dan dat gaan ze nooit.’  

‘de bloedklonter hebben ze met medicatie weg 
gekregen, waarop rik uit het ziekenhuis werd ont-
slagen. Tijdens het na-onderzoek werd er echter 
plots beenmergkanker bij mijn man vastgesteld. 
Dus werd er een chemotherapie-traject opgestart. 
Amper een maand na de behandeling voor die 

bloedklonter in de nieren. Al die therapieën heb-
ben rik verder verzwakt.’

‘de covidcontext verergerde de lichamelijke last. 
ik zou boeken kunnen schrijven over het verschrik-
kelijke gevoel dat je hebt wanneer je je dood-
zieke man voor de deur van het ziekenhuis moet 
afzetten. Wanneer je met hem moet mailen omdat 
je niet bij hem mag zijn. rik was door zijn ziekte 
vaak verward, moe en onoplettend, waardoor ik na 
verloop van tijd de diagnose niet goed meer kon 
opvolgen. Zeiden ze iets tegen hem, en rik zei dat 
nadien thuis tegen mij, dan was dat onbegrijpelijk. 
Na een tijdje werd hij apathisch voor alle diagno-
ses en behandelingen.’

Pacemaker
‘Na amper twee chemosessies zei de dokter mij 
dan plots dat riks beenmergkanker bijna volledig 
verdwenen was. de situatie was toen onder contro-
le, geloofde men. ik weet niet wat ik daarvan moet 
denken. Wel weet ik dat rik nog een schim was 
van de man waarmee ik was getrouwd. Voorheen 
werkte rik veel in de tuin, zonder moeite. Nadien 
kon hij dat nauwelijks nog. Zijn hartslag ging vaak 
zonder aanleiding de hoogte in, zelfs als hij lag. 
dat was aanleiding tot nog meer miserie. toen 
weer een nieuwigheid erbij: plots bleek rik een 
hartritmestoornis ontwikkeld te hebben, waardoor 
zijn hart versleten bleek.’

‘door die stoornis die plots opdook, hebben ze rik 
een pacemaker willen geven. Maar die pacemaker 
werkte niet goed. Zijn hart was danig verzwakt. 
hij kreeg dikke voeten van de vochtophoping. 
Uiteindelijk zou hij operatief een nieuwe hartklep 
krijgen. Maar door een communicatiefout in het 
ziekenhuis is hij aan zijn hart geopereerd terwijl 

zijn hartspier ontstoken was. Wat niet mag, maar 
dat had men pas door op de operatietafel. toen ik 
die dag ‘s avonds om 23 uur nog niets had ge-
hoord, begon ik dan ook het ergste te vermoeden.’
‘het rare van de zaak, is dat rik uiteindelijk of-
ficieel aan covid is overleden. Hij werd elke dag op 
corona getest, tot vervelens toe. op de dag van zijn 
operatie bleek hij plots licht positief te testen. de 
cardiologe beweerde toen dat ik rik had besmet. 
dat kon niet, want ik testte mezelf ook elke dag. 
Maar dan nog: omdat zijn test slechts licht positief 
was geweest, werd hij alsnog geopereerd. de nacht 
na zijn operatie is rik overleden, eind maart 2022. 
Vrienden en familie mochten hem als coviddode 
niet meer groeten. hij was gewoon een lijkzak.’

ingrid is woedend over wat er met haar man is 
gebeurd. Zij zegt dat ze nooit iets zo vernederend 
heeft moeten ondergaan dan de lijdensgang van 
haar man de voorbije twee jaren. ‘We dachten altijd 
dat ik de eerste was die zou gaan. ik ben namelijk 
al jaren zelf hartpatiënt. Vandaar dat ik niet geloof 
dat Rik toevallig ook hartpatiënt is geworden. Ik 
vertrouw de medische wereld niet meer. Ze hebben 
ons aan het lijntje gehouden.’

‘Mijn huisarts is er ook van overtuigd dat riks 
overlijden met het Astra Zeneca-vaccin te maken 
heeft. riks dokter niet. daarom is er ook niets 
gemeld bij het fAgg. Mijn huisarts heeft me wel 
verteld dat er meerdere schadegevallen zijn na de 
covid-vaccincampagnes. Ook Rik zelf was ervan 
overtuigd dat al zijn miserie op het vaccin terug te 
voeren was. dat hij uiteindelijk aan covid is overle-
den, dat gelooft u toch niet?’  o

* Op verzoek gebruiken wij schuilnamen. Namen en 
adressen zijn bekend bij de redactie. 

In België werden vier anti-
covidvaccins gebruikt. twee 
daarvan zijn nieuwe mRNA-
vaccins: Comirnaty (Pfizer) en 
Moderna (spikevax). daarnaast 
gebruikte men ook kortstondig 
Vaxzevria (Astra Zeneca) en 
Janssen (Jcovden), die klas-
siekere vectorvaccins zijn. die 
laatste twee werden niet meer 
gebruikt na de zomer van 
2021. dat komt omdat in de 
loop van 2021 beide vaccins 
aanleiding gaven tot een aan-
tal gevallen van trombose.
tot en met november 2022 
werden er in ons land bijna 
29,4 miljoen covidvaccins ge-
zet. dat leidde bij het federaal 
geneesmiddelenagentschap 
FAGG tot 39.520 meldingen 
van bijwerkingen. 8 % daar-
van wordt als zeer ernstig 
beschouwd. op basis daarvan 

leidde in België dus 1 op de 
9.300 gezette vaccins tot een 
klacht over een zeer ernstige 
bijwerking. 

er is ook de europese database 
EudraVigilance. Daar waren er 
voor België 42.432 meldin-
gen, waarvan 17.119 ernstig. 
Afgaand op die cijfers zou dus 
1 op de 1.700 gezette vaccins 
in ons land geleid hebben tot 
de melding van een ernstige 
bijwerking. een ernstige bij-
werking is een bijwerking die 
minstens leidt tot arbeidson-
geschiktheid.

duitsland
hoewel de meeste weten-
schappelijke studies zeggen 
dat de baten van de covidvac-
cinatie de risico’s op ernstige 
bijwerkingen overtreffen, ver-

schijnen er ook publicaties die 
het tegendeel suggereren. het 
meest bekend is de zogenaam-
de Fraiman-studie, die de klini-
sche proefgegevens van Pfizer 
en Moderna heeft onderzocht. 
daaruit zou moeten blijken 
dat 1 op de 800 mRNA-vaccins 
zou kunnen leiden tot ernstige 
bijwerkingen.

in duitsland staat men het 
verst in het aanvaarden van 
vaccinschade. daar werd fede-
raal volksgezondheidsminister 
Karl Lauterbach in maart 2023 
op de openbare omroep Zdf 
ter verantwoording geroepen. 
Lauterbach beweerde altijd dat 
bijwerkingen niet bestonden. 
hij werd op tv echter gecon-
fronteerd met getuigenissen 
van vaccinschade. cijfers van 
het gerenommeerde duitse 

Paul Ehrlich-instituut spreken 
van ongeveer 1 op de 3.400 
duitse meldingen van ernstige 
bijwerkingen. 

In België heeft volksgezond-
heidsminister Frank Van-
denbroucke (Vooruit) nooit 
ontkend dat bijwerkingen 
bestaan. Vandenbroucke zei in 
juni 2021 in het parlement dat 
de Belgische overheid geen 
vaccinschade zal vergoeden. 
een recente uitspraak van het 
grondwettelijk hof laat echter 
verstaan dat individuen via 
de rechtbank wel aanspraak 
kunnen maken op een schade-
vergoeding van de overheid, 
zelfs na een niet-verplichte 
vaccinatie. tenminste, wanneer 
schade aangetoond wordt.   
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